

[Text]

latter one being the Cree-Naskapi Act which takes it right outside the Indian Act. This is a form of block funding.

In short, to answer the three questions, then, we regard block funding as integral to self-government. We are engaged in a number of experiments with particular models this year for those who are going to do it for small, those who are going to do it for large, those who are going to do it for extra large. And third, that the timeframe is soon. We are, as I say, doing some of those this year, a large batch next year.

**Mr. Fretz:** Thank you. I wonder if the Minister has any information at his disposal to share with the committee regarding the Treaty 8 review. Is there anything that is . . . ?

• 2105

**Mr. Crombie:** The Treaty 8 renovation is, as I am sure members know, a new endeavour. It is an attempt to see what treaties will say to the Canadian government and to Indian people in the twenty-first century. What are treaties? What is their content? As we look at them 100 years later, what does it mean? It is very difficult to take them all at one time. We have chosen Treaty 8 primarily because that is where the question was first raised and Treaty 8 also includes three provinces and the southern part of one of the territories and therefore will give us some good experience.

As I am sure you know, I have asked Mr. Frank Oberle to work on the matter with respect to Treaty 8 people. He is in the process of doing that and we hope shortly to come forward with a clear understanding of what the nature of the process will be.

**Mr. Fretz:** I wonder if the Minister could share with the committee any other plans or measures that may be undertaken or that are being undertaken to promote the concept of self-government. Is there anything else the Minister could share with the committee regarding that?

**Mr. Crombie:** It primarily dealt with the question of block funding. It also dealt with treaties. The only other area, I think, that is perhaps worthy of note, one which I recalled in the House the other day, was in the political evolution of the north, which is in a sense obviously a form of self-government.

**The Chairman:** If I might add to that, Mr. Fretz, at the Constitutional Conference there was a commitment of, I believe, 60 days the Inuit would have to discuss matters with their people in Quebec.

Are there any plans going forward to deal with that commitment?

**Mr. Crombie:** Oh, yes. The new dates are June 5 and 6. It was to be the end of May, but that has been changed for good and appropriate reasons. June 5 and 6 for a constitutional conference . . . The government is holding discussions with all parties to the original conference and we are hopeful that something useful will come out of the conference on June 5 and 6.

**The Chairman:** A formal First Ministers' Conference?

[Translation]

lui viennent pas de la Loi sur les Indiens. Il s'agit d'une forme de financement global.

Donc, en réponse à vos questions, laissez-moi vous dire que nous considérons le système de financement global comme étant essentiel à l'autonomie. Nous avons des projets pilotes en cours cette année, et ils sont de petite, de grande et de très grande envergure. Et enfin, nous faisons tout cela dans le court terme. Comme je l'ai dit tout à l'heure, il y en a cette année et il y en aura beaucoup l'année prochaine.

**M. Fretz:** Merci. Le ministre peut-il nous dire où en est l'examen du Traité 8? Y a-t-il quelque chose . . . ?

**M. Crombie:** Les membres du Comité savent sans doute que la refonte du Traité 8 est une toute nouvelle entreprise. Nous essayons de comprendre comment le gouvernement canadien et les Indiens percevront les traités au 21<sup>e</sup> siècle. Nous posons les questions suivantes: que sont les traités? Que prévoient-ils? Comment les percevrons-nous dans un siècle? C'est très difficile de les revoir tous en même temps. Nous avons choisi le Traité 8 parce que c'est le premier au sujet duquel on a soulevé des questions. En outre, il vise trois provinces, ainsi que la partie sud de l'un des territoires, et nous permettra par conséquent d'acquérir une bonne expérience.

Vous devez sans doute savoir que j'ai demandé à M. Frank Oberle de s'occuper de la situation des personnes visées par le Traité 8. Il s'occupe de la question, et nous espérons pouvoir fournir une bonne explication de la nature du processus sous peu.

**M. Fretz:** Le ministre peut-il nous dire s'il a l'intention de faire quelque chose de nouveau pour promouvoir le principe de l'autonomie? A-t-il quelque chose à ajouter à cet égard?

**M. Crombie:** Je vous ai déjà parlé du financement global et des traités. La seule autre chose qu'il convient peut-être de signaler, et qui a été mentionnée à la Chambre l'autre jour, c'est l'évolution politique du Nord, qui est, bien entendu, un type d'autonomie.

**Le président:** Avec votre permission, monsieur Fretz, je pense qu'il convient d'ajouter qu'un engagement a été pris à la conférence constitutionnelle pour qu'il y ait des négociations entre les Inuit et les représentants du Québec dans les 60 jours.

Qu'en est-il?

**M. Crombie:** Ah oui. Au départ, cette rencontre devait avoir lieu à la fin de mai, mais elle a été reportée aux 5 et 6 juin pour des raisons fort valables, croyez-moi. Nous aurons donc une conférence constitutionnelle les 5 et 6 juin. Le gouvernement discute actuellement avec les parties représentées à la conférence originale, et nous espérons que la conférence des 5 et 6 juin portera fruit.

**Le président:** S'agit-il d'une conférence officielle de premiers ministres?